
                       
 

 

ΕΡΩΤΗΣΗ 

   Αθήνα, 02/04/2025  

Της:              ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ ΣΟΦΙΑΣ – ΧΑΪΔΩΣ, Βουλευτού Β’ Πειραιά  

ΠΡΟΣ: Την κ. Υπουργό  Παιδείας, Θρησκευμάτων και Αθλητισμού              

ΘΕΜΑ:  «Να αποσαφηνιστεί και να οριστικοποιηθεί άμεσα το 
νομοθετικό πλαίσιο σχετικά με τις διαγραφές των 
φοιτητριών και των φοιτητών» 

Κυρία Υπουργέ,  

Με το άρθρο 34 (Ρυθμίσεις θεμάτων διάρκειας φοίτησης) του νόμου 4777/2021, 
αρχικά, και μεταγενέστερα με το άρθρο 76, του νόμου 4957/2022 (Ανώτατη 
διάρκεια φοίτησης και μερική φοίτηση), που αντικατέστησε το άρθρο 34, του 
νόμου 4777/2021 (το οποίο καταργήθηκε με το Άρθρο 485 Νόμος 4957/2022), 
προβλέπεται διαγραφή φοιτητών/φοιτητριών, μετά την ανώτατη διάρκεια 
φοίτησης. Σύμφωνα με την παράγραφο 3, του άρθρου 454, του νόμου 
4957/2022: «Η ανώτατη χρονική διάρκεια σπουδών όπως ορίζεται στο άρθρο 
75, καταλαμβάνει τους φοιτητές που εισάγονται στα Α.Ε.Ι. από το ακαδημαϊκό 
έτος 2022-2023 και εξής.  Για τους φοιτητές που είναι εγγεγραμμένοι σε 
προγράμματα σπουδών πρώτου κύκλου των Α.Ε.Ι. κατά την έναρξη ισχύος του 
παρόντος και δεν είχαν υπερβεί την ελάχιστη χρονική διάρκεια φοίτησης του 
προγράμματος σπουδών τους κατά τη δημοσίευση του ν. 4777/2021 (Α’ 25), 
εφαρμόζεται ο υπολογισμός της ανώτατης διάρκειας φοίτησης της παρ. 1 του 
άρθρου 75 από την έναρξη του ακαδημαϊκού έτους 2021-2022 και έπειτα. Οι 
φοιτητές που ήταν εγγεγραμμένοι σε προγράμματα σπουδών πρώτου κύκλου 
των Α.Ε.Ι., κατά την έναρξη ισχύος του ν. 4777/2021 και είχαν υπερβεί την 
ελάχιστη χρονική διάρκεια φοίτησης του προγράμματος σπουδών, διαθέτουν 
για την ολοκλήρωση των σπουδών τους χρόνο ίσο προς την ελάχιστη χρονική 
διάρκεια φοίτησης, από την έναρξη του ακαδημαϊκού έτους 2021-2022 και εξής, 
χωρίς δικαίωμα προσαύξησης του χρόνου φοίτησης κατά την παρ. 1 του 
άρθρου 75.».. Αυτό σημαίνει ότι, από το φετινό Σεπτέμβριο (2025), θα πρέπει, 
με βάση την ως άνω νομοθεσία, να αρχίσουν οι διαγραφές των φοιτητριών και 
των φοιτητών που έχουν υπερβεί την ανώτατη χρονική διάρκεια σπουδών.  
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Όμως, τους τελευταίους μήνες, τα δημοσιεύματα με ενστάσεις, συζητήσεις και 
προτάσεις, για το συγκεκριμένο ζήτημα πληθαίνουν και πυκνώνουν, όσο 
πλησιάζουμε στη λήξη του τρέχοντος ακαδημαϊκού έτους (31 Αυγούστου 2025). 
Σχεδόν όλα τα Α.Ε.Ι., έχουν εκφράσει την αντίθεσή τους, στις οριζόντιες 
διαγραφές φοιτητριών και φοιτητών, ζητώντας παρεμβάσεις και «εφαρμογή της 
αρχής της αναλογικότητας κι όχι οριζόντια μέτρα». Στην ανακοίνωση που 
εκδόθηκε στη  Σύνοδο Πρυτάνεων, που έγινε τον Δεκέμβριο (2024) στον 
Μυστρά, οι Πρυτάνεις αναφέρουν ότι: «… δεν μπορεί να παραγνωριστεί η 
κρίσιμη διαφορά που υπάρχει ανάμεσα σε εκείνους που είναι ανενεργοί και 
εκείνους που αγωνίζονται για να ολοκληρώσουν τις σπουδές τους. Προτείνει 
συνεπώς, να ληφθούν υπόψη οι ιδιαιτερότητες και να αντιμετωπιστεί το σοβαρό 
αυτό ζήτημα με κοινωνική ευαισθησία.». 

Η Πανελλήνια Ομοσπονδία Συλλόγων Διδακτικού και Ερευνητικού 
Προσωπικού (ΠΟΣΔΕΠ), εξέφρασε την ανησυχία της, για την αναστάτωση που 
θα προκληθεί στα ΑΕΙ με την έναρξη των διαγραφών φοιτητών από τα μητρώα 
των πανεπιστημίων και ζητά από το Υπουργείο Παιδείας να προχωρήσει σε 
βελτιώσεις του νόμου και να δώσει στα ίδια τα πανεπιστήμια τη δυνατότητα να 
αποφασίζουν για τις διαγραφές. Οι Σύγκλητοι των ΑΕΙ, ζητούν να ορίσουν οι 
ίδιες τους όρους της μη διαγραφής των φοιτητών που θα καταθέσουν σχετική 
αίτηση, λαμβάνοντας υπόψη τον αριθμό των μαθημάτων που χρωστούν ακόμη 
οι «αιώνιοι», τον αριθμό των μαθημάτων που δήλωσαν την περασμένη διετία, 
πόσα μαθήματα πέρασαν, καθώς και τυχόν ιδιαίτερους λόγους (π.χ. υγείας). 

Ο Υπουργός ΠΑΙ.Θ.Α., στη  Σύνοδο Πρυτάνεων στον Μυστρά, είχε υποσχεθεί 
στους Πρυτάνεις ότι, θα μελετήσει τις εισηγήσεις τους και, εάν τελικά θα 
προχωρήσει σε τροποποίηση του νόμου, θα ανακοινώσει σύντομα τις αλλαγές, 
προκειμένου οι φοιτητές να τις γνωρίζουν όσο το δυνατόν νωρίτερα, 
προκειμένου να κάνουν τον προγραμματισμό τους. Μετά από τρεις μήνες, 
αναφερόταν σε σχετικά δημοσιεύματα ότι ο Υπουργός φέρεται να υιοθετεί τις 
εισηγήσεις των Πρυτάνεων. Η υφυπουργός ΠΑΙ.Θ.Α., σε απαντήσεις που 
έδωσε, σε σχετικές επίκαιρες ερωτήσεις, στις 19/2/2025, άφησε να εννοηθεί ότι 
θα υπάρξουν παρεμβάσεις.  Όμως, ακόμη και σήμερα, νομοθετική παρέμβαση, 
για την αποσαφήνιση του ως άνω ζητήματος, δεν υπάρχει.   

Προφανώς το θέμα είναι πολύ σοβαρό, διότι αφορά, περισσότερους από 
300.000 φοιτητές και φοιτήτριες. Από τα δημοσιεύματα φαίνεται ότι, η 
ακαδημαϊκή κοινότητα συμφωνεί να διαγραφούν όσες και όσοι φαίνεται να 
έχουν εγκαταλείψει οριστικά την προσπάθεια. Αφετέρου, μπορεί, όπως 
ισχυρίζονται μέλη της ακαδημαϊκής κοινότητας, να μην επιβαρύνουν οικονομικά 
τα Ιδρύματα, όμως, σύμφωνα με έκθεση της Εθνικής Αρχής Ανώτατης 
Εκπαίδευσης (ΕΘΑΑΕ), επηρεάζουν τη θέση τους στις διεθνείς αξιολογήσεις, 
μέσω της επιδείνωσης της αναλογίας φοιτητών προς διδακτικό προσωπικό και 
των χαμηλότερων ποσοστών αποφοίτησης. Η καλή θέση σε διεθνείς 



αξιολογήσεις διευκολύνει τη σύναψη συνεργασιών με άλλα κορυφαία ιδρύματα 
και την εξασφάλιση χρηματοδότησης για ερευνητικά προγράμματα, 
ενισχύοντας περαιτέρω τα οικονομικά του πανεπιστημίου.  

Η καθυστέρηση έχει δημιουργήσει ένα τοπίο σύγχυσης στους ενδιαφερόμενους 
φοιτητές και στις ενδιαφερόμενες φοιτήτριες, ενώ και η ακαδημαϊκή κοινότητα 
περιμένει από  την ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας να δώσει τέλος σε ένα 
πρόβλημα που χρονίζει και εντείνει την ανασφάλεια των ΑΕΙ. Είναι σαφές ότι οι 
νόμοι πρέπει να είναι σαφείς και εφαρμόσιμοι και να μην ακυρώνονται στην 
πράξη (όπως έγινε με τον 4009/2011, που προέβλεπε διαγραφές φοιτητών από 
το Σεπτέμβριο του 2014) .   

Με δεδομένα όλα τα παραπάνω, , 

Ερωτάται η κ. Υπουργός: 

1. Είναι στις προθέσεις σας να παρέμβετε άμεσα, ώστε να αποσαφηνισθεί 
νομοθετικά το χρονίζον ζήτημα της διαγραφής των φοιτητριών και των 
φοιτητών, λαμβάνοντας υπόψη τις προτάσεις της ακαδημαϊκής κοινότητας; 
 

2. Σκοπεύετε να παρέμβετε νομοθετικά,  ώστε να μην διαγραφούν οι 
φοιτήτριες και οι φοιτητές που, παρά την υπέρβαση του ανώτατου ορίου 
φοίτησης, συνεχίζουν να συμμετέχουν σε εξετάσεις και προσπαθούν να 
ολοκληρώσουν τις σπουδές τους; 

 

Η ερωτώσα Βουλευτής  

 

 

ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ ΣΟΦΙΑ – ΧΑΪΔΩ 

 

 




